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Produžeci. Nakon višegodišnjih pregovora, stručnjaci Vlade Crne Gore i italijanske A2A
nijesu uspjeli da se dogovore o nastavku saradnje u crnogorskoj Elektroprivredi. Zato su
pregovarači usaglasili Privremeni ugovor koji će važiti najkasnije do 1. jula. Niko ne zna šta
će potom biti.
,,Ovaj ugovor ne predstavlja produženje EPCG ugovora već je potpuno nov i samostalan
sporazum između Države Crne Gore i A2A S.p.A”, stoji u saopštenju Vladinog Biroa za
odnose sa javnošću. Suštinski, to znači da menadžeri A2A, i pored astronomskih zarada koje
im se isplaćuju na račun crnogorskih potrošača, više neće imati ni jedan jedini provjerljiv cilj
(zadatak) na osnovu koga bi se mogao cijeniti njihov rad.
A ako ćemo pravo, to ni u minulih pet godina nije bio slučaj. Vladini specijalci, predvođeni
potpredsjednikom Vujicom Lazovićem, uložili su ogroman napor da od crnogorske i
italijanske javnost sakriju svu apsurdnost aranžmana koji su svojevremeno utanačili Silvio
Berluskoni i Milo Đukanović. Niko više ne smije da pomene obećani profit od 100 miliona
eura; Smanjenje distributivnih gubitaka sa 25 na 12-15 odsto; Nove (termo)elektrane; Ili su
baš svi, izuzev Vasilija Miličkovića i Udruženja manjinskih akcionara EPCG, još uvjereni da
je italijanskih osam eura veće od grčkih 11. Pošto su ih komšije sa južne strana Jadrana
pametno uložili u finansijski oporavak i odbranu likvidnosti ,,kraljeve banke”. Ostala je tajna,
zbog jezičkih ali i ekonomskih barijera, da li su zvaničnici A2A pred svojim akcionarima,
kada su govorili o Prvoj banci i njenom osnivaču – kralju – mislili na Nikolu (Petrovića) ili na
Mila (Đukanovića)?
Kako god, aranžman sa Prvom je praktično jedino ispunjeno obećanje iz crnogorsko-
italijanskog ,,posla stoljeća”. Samo što njega nije bilo u zvaničnim dokumentima. Ili je to
neki usmeni sporazum, pokriven garancijama koje se ne rješavaju na međunarodnim
arbitražama.
Uglavnom, cirkus se nastavlja. A2A nastavlja da upravlja EPCG, kako bi se obezbijedilo
,,nesmetano obavljanje daljih aktivnosti neophodnih za realizaciju izgradnje drugog bloka
Termoelektrane Pljevlja”. To što se Italijani, ili oni koji nam se sve ovo vrijeme tako
predstavljaju, protive ovom poslu navodno ne smeta Vladinim zvaničnicima.
Kao što im nije smetalo ni to što njihovi ,,strateški partneri” u minulih pet godina nijesu
ispunili ni jedno jedino obećanje.
Oni obećavaju: ,,Ukoliko do 30. juna 2015. godine, ne bude pronađeno zajedničko rješenje
za izgradnju drugog bloka Termoelektrane Pljevlja, Privremeni ugovor će prestati da važi. U
tom slučaju će država preuzeti upravljanje nad EPCG-om i nastaviti samostalnu realizaciju
izgradnje drugog bloka TE Pljevlja bez obzira na poziciju A2A”. A zašto je on uopšte
potpisivan?
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Zvanično, gradnja drugog bloka termoelektrane duže od godinu dana blokira dogovor
partnera iz Podgorice i Milana. I nema indicija da bi se tu moglo bilo šta promijeniti. Izuzev
ako neko od domaćih ekonomskih čarobnjaka za prepakivanje privatnih dugova u javne
obaveze ne pronađe model po kome će građani Crne Gore, uz državne, pokriti i investicione
troškove akcionara A2A. I to ne svih, nego samo onih povlašćenih i, čini se, poprilično
skrivenih od očiju javnosti sa obje strane Jadrana. Moglo bi to biti previše uz sve kombinate,
željezare, puteve, aerodrome, plaže i planine koje nam je vrhuška DPSDP koalicije već
natovarila na pleća.
Možda nije potpuno nevažno: dok na gradnju drugog bloka TA Pljevlja gleda kao na već
gotovu stvar, izvršna vlast ne pokazuje ni najmanju namjeru da vlastitim građanima
obrazloži tu ideju i prezentuje računicu o ekonomskim i ekološkim dometima tog posla. Iako
se, praktično, kao gotova stvar uzima to da će i novi energetski objekat, kao i sve prethodne,
finansirati građani Crne Gore. Razrađuje se samo model.
Pitanje je, dakle, da li će se projekat finasirati novim zaduženjem države (što je manje
vjerovatno zbog činjenice da je Crna Gora već ušla u zonu visoko zaduženih država) ili će
kredit uzeti EPCG, da bi ga preko povećane cijene električne energije otplaćivali uglavnom
potrošači iz kategorije ,,domaćinstva”.
U međuvremenu, državno tužilaštvo u Podgorici pokušava da dokumentuje sumnje kako je
još poneko u aranžmanu Vlade Crne Gore i A2A imao kraljevski tretman.
Vrhovno državno tužilaštvo – Odjeljenje za suzbijanje organizovanog kriminala, korupcije,
terorizma i ratnih zločina pokrenulo je izviđaj vezan za privatizaciju Elektroprivrede,
potvrđeno je početkom marta. Sada čekamo. Samo se ne zna – šta. U ovoj priči sve je
kristalno jasno još od prvog momenta. I prvog miliona.
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